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EN PORTADA NOTÍCIES

EL REPORTATGE

El pressupost de l'Ajuntament pel 2024, les ac-
tivitats de la Setmana de la Natura, els entre-
naments de tecnificació de futbol, el cant de 
l'Stabat Mater del diumenge de Pasqua...

L'Oficina de Turisme ha rebut el Certificat Bios-
phere, que reconeix els esforços per un turisme 
sostenible i respecutós amb el territori. 

L'empresa pública Sumar gestionarà la Residèn-
cia Nostra Senyora de Ribera a partir de l'1 de ju-
liol. En aquest butlletí us expliquem què suposa 
aquest canvi i per què era necessari fer-ho. 

El ple municipal del passat 7 de març va aprovar 
retirar el nomenament com a fill adoptiu de la 
Pobla al general Tella. Voleu saber qui era? 

SUMARI

Darío Albert, Marc Baró, Júlia Cardona, Tomàs Garcia Espot,  
Ramon E. Guimó Meta Solana i usuàries del Centre de Dia, 
Associació Cultural de Fallaires i Pubilles. 
Foto de portada: Joan Macaya. 

Dipòsit legal 
L 62-2017

Els conceptes i les opinions expressades en els articles d’aquest butlletí no representen 
necessàriament l’opinió de l’equip redactor.

Amb la col·laboració de: 

REDACCIÓ PER PART DE

Vols que la teva foto sigui la portada del 
següent número de Roques Roies?

Envia’ns una foto de bona qualitat en format vertical a 
joventut@lapobladesegur.cat

APUNT TURÍSTIC

ELS PARTITS OPINEN
Els partits polítics tracten diversos temes rela-
cionats amb l’actualitat poblatana.

SUPO-SUPO POBLATÀ 
Parlem amb l'Amira Farré, poblatana que exerceix 
de fiscal a Vitòria,  i ens explica el procés d'oposi-
cions que va viure i com l'entorn de la Pobla la va 
ajudar a passar millor els dies d'estudi. 

ASSOCIATIVAMENT
Descobrim quina és l’activitat de l'Associació  
Cultural Fallaires i Pubilles de la Pobla de Segur: 
qui són, què fan i on els podeu trobar. 

Foto: Joan Llimiñana
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SUMARI EN PORTADA

A partir de l'1 de juliol, la Residència 
Nostra Senyora de Ribera passarà 
a estar gestionada per l'empresa 
pública Sumar. En els darrers me-
sos hem estat treballant per coor-
dinar de la millor manera aquest 
canvi en la gestió. El procés va 
començar amb la compra de dues 
participacions socials a l’empresa 
pública per un valor de 1.293,67€ 
cadascuna. 

Tant abans de prendre la decisió, 
com una vegada ja presa, les re-
unions amb l'empresa han sigut 
constants. Amb l'experiència i 
coneixement que els aporta ges-
tionar altres centres sanitaris 
arreu de Catalunya, l'equip directiu 
i laboral de Sumar ha estat treba-
llant per desplegar els seus ser-
veis de la manera més adequada 
sense trasbalsar el funcionament 
orgànic de la Residència, així com 
informant familiars i plantilla labo-
rals dels canvis i les millores que 
es poden trobar a partir d'ara. 

Des de l'equip de govern creiem 
que un canvi en la gestió del cen-
tre era necessari, ja que un ajun-
tament com el de la Pobla amb els 
recursos dels quals disposa no po-
dia seguir assumint la gestió d’un 
equipament tan complex com una 
residència de gent gran municipal 
amb 73 places, i un centre de dia 
amb 20. Amb l’encàrrec de ges-
tió a l’empresa pública guanyem 
l’expertesa, els coneixements i 

L'Ajuntament encarrega la 
gestió de la Residència a 
l'empresa pública Sumar

l’experiència d’especialistes per 
assolir uns bons nivells de qua-
litat en la gestió i en tractament 
que reben els nostres padrins i les 
nostres padrines. A més, que no 
recau en mans d’una empresa pri-
vada que l’únic interès que pugui 
tenir siguin els seus beneficis.

Què suposarà aquest canvi de 
gestió?

L’Ajuntament de la Pobla de Segur 
manté la titularitat de la compe-
tència del servei. L’empresa públi-
ca Sumar assumeix la producció 
del servei de residència i del cen-
tre de dia. Això engloba, entre d’al-
tres, els següents àmbits:

• Gestió administrativa

• Gestió del personal laboral i la 
seva formació

• Contractacions externes, lici-
tacions de serveis i subminis-
trament.

• Despeses judicials

Els costos dels serveis s’esta-
bleixen en un 9% del total d’in-
gressos recaptats anualment per 

l’Ajuntament per la gestió dels 
serveis de residència i de centre 
de dia.

Què és Sumar?

Sumar és una empresa de capital 
100% públic que té per socis a di-
ferents entitats públiques, cons-
tituïda el 2008. El seu soci majo-
ritari és la Diputació de Girona. És 
una empresa pública desplegada 
sobretot a la demarcació de Giro-
na, però que actualment està ex-
pandint-se a la província de Lleida. 
El seu màxim objectiu és oferir una 
gestió centrada en la persona, on 
el més important és el confort 
dels residents. 

Ara, l'Ajuntament passarà a formar 
part del Consell d’Administració, 
participant en les decisions i els 
objectius estratègics de l’entitat.

Marc Baró 
Alcalde de la Pobla de Segur
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RECULL DE NOTÍCIES

L'Ajuntament participa a 
la Setmana de la Natura

L’Ajuntament es va sumar, un any 
més, a la Setmana de la Natura pro-
gramant activitats de sensibilitza-
ció mediambiental adreçades a di-
ferents públics. La Setmana de la 
Natura és una iniciativa de la Xarxa 
per a la Conservació de la Natura 
(XCN), una entitat sense ànim de 
lucre de 2n nivell, formada per 200 
organitzacions, com associacions, 
fundacions, administracions pú-
bliques, universitats i centres de 
recerca. L’edició d’aquest any re-
cullia més de 500 activitats arreu 
de Catalunya. Aquestes activitats 
van ser organitzades per la tèc-
nica de medi ambient de l'Ajun-
tament de la Pobla de Segur, una 
plaça que forma part del projecte 
Pla de Barris, i que compta amb el 
finançament del Servei d'Ocupa-
ció de Catalunya. 

L’escola els Raiers celebra el Dia Munidal de l'Activitat 
Física amb una pedalada popular

L’escola els Raiers es va unir a la celebració del Dia Mundial de l’Activi-
tat Física al carrer amb una iniciativa emocionant. El centre educatiu, jun-
tament amb l’Ajuntament de la Pobla de Segur i el Consell Esportiu del 
Pallars Jussà, va organitzar una pedalada oberta a tothom, per promou-
re un estil de vida saludable i fomentar la participació en activitats físi-
ques.L’objectiu de l’activitat va ser oferir una oportunitat única per a les 
famílies, l’alumnat i els membres de la comunitat dels grans per unir-se 
en un esforç col·lectiu per a la salut i el benestar. Amb la pedalada, l’es-
cola pretenia no només promoure la importància de l’activitat física, sinó 
també fomentar els lligams i la diversió en moviment. Els participants i 
l’alumnat de 4t, 5è i 6è de primària van gaudir d’un recorregut per la locali-
tat amb una distància de 7 km.  

L'Ajuntament aprova un pressupost de 10 milions d’euros

El ple municipal de l’Ajuntament de la Pobla de Segur va aprovar, dijous passat, el pressupost per a l’any 2024. 
Unes xifres que s’enfilen fins als 10.027.383,93 euros. D’aquests, 1.847.383,93€ pertanyen al pressupost de 
la Residència Nostra Senyora de Ribera. Els 8,1 milions d’euros del pressupost específic de l’Ajuntament supo-
sen un augment d’un 41% respecte dels números de l’any anterior. El pressupost s’ha aprovat amb vuit vots a 
favor (els sis d’ERC i els dos de Junts) i l’abstenció del PSC.

Tal i com va destacar l’alcalde Marc Baró en el transcurs del ple, entre les inversions contemplades en els pres-
supostos (els comptes d’aquest capítol augmenten uns dos milions d’euros respecte a l’any anterior) hi ha la 
millora de les instal·lacions dels pous del Cabanau i del Vernedot, així com les canonades corresponents i la subs-
titució d’aquelles que siguin de fibrociment; la rehabilitació de l’edifici d’ensenyaments de muntanya, la millora 
del Camp de la Sala i l’adequació dels bungalous; la redacció del projecte dels comptadors de l’aigua o l’adquisició 
de mobiliari, senyalització i compra de llibres per a la nova biblioteca.

Pel que fa als ajuts provinents dels fons europeus Next Generation, es preveuen les obres del Parc dels Raiers, 
de la via verda, de les passarel·les dels rius Noguera Pallaresa i Flamisell i del camp d’eslàlom, el bike parc i un 
pump truck, dins de Planes de Sostenibilidad y Turismo en Destino; la rehabilitació de Casa Mauri, la instal·lació 
fotovoltaica i la compra de vehicles elèctrics de la línia DUS5000; i les actuacions previstes en el projecte “Tot 
Pallars” de dinamització del comerç.
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Tecnificació de futbol a la Pobla de Segur

Des de l’inici del curs escolar, el camp de futbol de la Pobla de Segur ha acollit en-
trenaments de tecnificació de futbol. Es tracta d’un programa d’entrenaments 
de futbol i d’activitats complementàries gestionat per l’empresa esportiva es-
pecialitzada en futbol La Toca, amb l’objectiu d’ajudar a millorar el rendiment del/
de la jugador/a d’una forma integral. 

Hi han participat un total de 40 nens i nenes d’arreu de la vegueria de l’Alt Pirineu 
i Aran que han entrenat cada divendres. La Pobla és la seu del Pallars i se suma a 
altres localitzacions lleidatanes on es desenvolupa aquest programa, com Lleida 
(Magraners i Pardinyes) o el Poal.

Xavi Vilaspasa, reconegut 
pels Mossos d'Esquadra

El viglant municipal Xavi Vilaspasa va 
ser un dels agents reconeguts pels 
Mossos d'Esquadra durant l'acte del 
Dia de les Esquadres, celebrat a l'abril 
a Tremp. Vilaspasa va rebre el reco-
neixement per la dedicació i les tas-
ques de coordinació entre el cos de 
seguretat i el servei de l'Ajuntament 
de la Pobla de Segur.

Informació sobre el co-
brament del cànon de 
l’aigua de l’any 2022

L’Ajuntament de la Pobla de Segur 
emetrà, properament, els rebuts 
als contribuents per la cobrança de 
la diferència entre l’import del cà-
non ingressat a l’ACA i l’import del 
cànon repercutit als usuaris per a 
l’anualitat del 2022. L’Agència Ca-
talana de l’Aigua (ACA) va cobrar 
de l’Ajuntament el cànon de l’ai-
gua corresponent a l’any 2022 per 
un import total de 216.659,01€ 
(202.945,51€ corresponents a 
l’ús domèstic i 13.704,50€ corres-
ponent als usos industrials).

L’Ajuntament, però, entre l’oc-
tubre i el desembre del 2022 va 
aprovar la cobrança dels rebuts 
per uns imports que ascendien 
a 165.396,02€ (155.725,70€ 
corresponent a l’ús domèstic i 
9.670,32€ corresponent als usos 
industrials).

Aquesta quantitat es va establir 
de manera estimada a partir del 
cànon que l’ACA havia fixat l’any 
2021. Aquesta diferència es deu 
al fet que l’ACA penalitza cada 
vegada més els municipis que no 
tenen instal·lats comptadors en 
baixa, és a dir, a l’entrada dels ha-
bitatges. 

Actualment, l'Ajuntament està 
duent a terme la instal·lació 
d’aquests comptadors perquè el 
cànon de l’ACA s’ajustin al màxim 
al consum d’aigua real. És per 
això que ara l’Ajuntament emetrà 
els rebuts per compensar aquest 
decalatge entre els cobraments 
de l’ACA. Una diferència que su-
posa 20,73€ per cada habitatge 
domèstic i 40,75€ per cada esta-
bliment d’us industrial. Aquest co-
brament es durà fins el 3 d’agost i 
durà per concepte “Diferència en-
tre l’import del cànon ingressat de 
l’ACA i l’import del cànon repercu-
tit als usuaris, exercici 2022”
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FOTONOTÍCIES
Escudellada popular de Carnaval

Taula rodona sobre literatura en 
el Dia de la Dona Cantada de Caramelles

L'Stabat Màter torna a 
sonar amb força a la Pobla

El tradicional “Stabat Mater”, 
compost pel mossèn Tàpies, que 
durant anys i anys s’havia inter-
pretat divendres sant a la Pobla 
de Segur, va tornar a sonar la pas-
sada Setmana Santa a a l’església 
parroquial de mans de la Camera-
ta Granados, dirigida pel poblatà 
Pau Romero-Andreu, qui també 
n’ha efectuat els arranjaments 
orquestrals, i la Coral Verge de 
Ribera, dirigida per Albert Royes.  
 
Mossèn Josep Tàpies i Sirvant 
(Ponts, 1869 – Salàs de Pa-

llars,1936) va ser sacerdot de la 
Pobla de Segur del 1892 fins al 
seu assassinat durant els primers 
temps de la guerra civil. Recone-
gut organista, va compondre cone-
gudes peces com “Els goigs de la 
Mare de Déu de Ribera” o l’”Stabat 
Mater”. Mossèn Tapies va musicar 
la primera meitat dels vint primers 
versos del poema escrit en llatí 
que es remunta al segle XIII  i que 
comença amb el conegut “Stabat 
Mater dolorosa iuxta crucem lacri-
mosa dum pendebat Filius” (Esta-
va la Mare adolorida als peus de la 
creu d’on penjava el Fill) que dona 
nom al poema i que ens descriu 
el sofriment de la Verge Maria en 

Foto: Joan Llimiñana

veure el seu fill crucificat. Aquest 
poema també ha estat musicat 
per reconegudíssims músics com 
Palestrina, Vivaldi, Bach, Pergolesi, 
Haydn, Schubert o Verdi.

El nombrós públic assistent a l’ac-
te va aplaudir entusiasmat i dem-
peus la interpretació de la peça 
així com la segona part del concert 
en què la Camerata Granados va 
interpretar “Les set últimes parau-
les de Crist a la creu” de Joseph 
Haydn.

L’acte va estar organitzat con-
juntament entre l’Ajuntament i el 
Comú de Particulars de la Pobla de 
Segur.
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APUNT TURÍSTIC
L'Oficina de Turisme rep la Certificació Bipsphere

L’Estació d’Esports i Natura del Pirineu i l’Oficina de Turisme de la Pobla 
de Segur va obtenir, a l'abril, la Certificació Biosphere, que emmarca els 
principis de sostenibilitat i de foment cap a l’autenticitat social i cultu-
ral de la Pobla de Segur. Aquesta Certificació, a més, vol complimentar 
l’HORITZÓ 2030 de l’ONU basant-se en els “17 objectius de desenvolu-
pament sostenible”. Biosphere, és un sistema de certificació voluntària i 
independent per al turisme sostenible. Aquest segell impulsa les empre-
ses perquè dissenyin els seus productes i serveis d’acord amb un model 
de turisme no agressiu.

D’aquesta forma s’arriba a garantir un equilibri a llarg termini entre les di-
mensions econòmiques, socioculturals i mediambientals del territori, tot 
aconseguint beneficis significatius per a l’empresa, la societat i el medi 
ambient.

Us convidem a visitar aquest equipament format per tres espais:
• Pròxima estació: Pallars Jussà: un centre d’interpretació de fau-
na i natura del Pirineu, on podreu descobrir alguns dels atractius culturals 
, naturals i paisatgístics que ofereix el nostre territori.

• Oficina de turisme: un espai on podreu trobar tota la informació 
relacionada amb el turisme al territori, des de rutes de BTT i senderisme, 
activitats culturals, i molt més.

• Espai d’acollida a senderistes i ciclistes: una zona on tots 
aquells que comenceu una ruta podreu planificar, descarregar els tracks 
del recorregut previst, i fins i tot guardar els vostres objectes personals 
mentre gaudiu de l’entorn natural. 

Júlia Cardona
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EL REPORTATGE

El ple municipal celebrat el pas-
sat 7 de març va aprovar, amb el 
vot a favor de tots els regidors i 
les regidores deixar sense efecte 
el nomenament del general Tella 
com a fill adoptiu de la Pobla de 
Segur. Ho va fer emparat per la Llei 
de Memòria Democràtica i el Re-
glament d'honors i distincions de 
l'Ajuntament, amb l'objectiu d'es-
borrar les mostres d'exaltació del 
franquisme i la seva repressió. 

El 7 d'abril de 1939, la Gestora Mu-
nicipal va aprovar el nomenament 
del General Tella com a fill adoptiu 
de la Pobla de Segur. Com el de la 
seva revocació 85 anys després, 
aquest acord també va ser apro-
vat per unanimitat. 

Però, qui va ser el general Tella? 

Heliodoro Rolando de Tella y 
Cantos (Gomeán-Lugo, 1888 – 
Adai,Lugo, 1967) va ingressar el 
1907 a l’Acadèmia d’Infanteria de 
Toledo, on va coincidir amb Fran-
cisco Franco, amb qui sempre va 
mostrar notables desavinences. 
Després d’alguns destins, va par-
ticipar activament a la Guerra del 
Rif, essent ferit cinc vegades. Per 
les seves gestes va aconseguir 
diverses condecoracions i ascen-
sos. 

El rei Alfons XIII el va nomenar aju-
dant del seu cosí, l’infant Carlos 
de Borbón-Dos Sicilias. En aquest 
destí el sorprengué la proclamació 
de la segona República.

D’idees clarament monàrquiques, 
es va mostrar enemic del nou rè-
gim i va haver de fugir per evitar 
les sancions per desafiar pública-
ment el govern. Va participar en el 
fallit cop d’estat del 1932 coman-
dat pel general Sanjurjo. Va ser 
empresonat, apartat de l’exèrcit i 

deportat al Sàhara espanyol. En va 
ser alliberat i restituït per l’amnis-
tia governamental del 1934.

El 1935, ja tinent coronel, se’l des-
tinà a Melilla però, amb el triomf 
del Front Popular en les eleccions 
generals, se’l va apartar del co-
mandament. 

Després del cop d’estat del 18 de 
juliol del 1936, va ser un dels pri-
mers militars a travessar l’estret.  
Va combatre a nombroses bata-
lles al sud i centre de la península. 
L’any 1938 va ser posat al davant 
de la 63a Divisió amb què va inter-
venir en les campanyes d’Aragó i 
de Catalunya, fins aconseguir ocu-
par tota la zona fins a la frontera. 

De dirigient del front de Catalunya 
a enemic de Franco. 

Juntament amb altres generals, 
Tella va conspirar per apartar Fran-
co com a cap d’estat. Posaven en 

qüestió el seu lideratge i tracta-
ven d’establir la monarquia, en la 
persona de Joan de Borbó i Bat-
tenberg. Tella es va atrevir a dir-li a 
Franco: “No hem fet la guerra per 
perpetuar-te a la butaca sinó per 
restaurar la monarquia”. L’enemis-
tat entre ambdós es va accentuar.

Com era de suposar, se’l va enviar 
a la reserva i després va ser acu-
sat per “irregularitats administra-
tives”. Sembla ser que volien tapar 
les discrepàncies polítiques dient 
que utilitzava cotxes oficials com 
a mitjà de transport de la seva 
fàbrica de farines i que feia servir 
presoners polítics per a la restau-
ració del seu pazo d’Adai, coses 
usuals entre els dirigents fran-
quistes.

Finalment el Tribunal d’Honor va 
separar-lo de l’exèrcit i despos-
seir-lo de tots els honors. Ell i Fran-
cisco de Borbón, cosí del rei Alfons 
XIII, van ser els dos únics generals 

Qui era el general 
Tella? 
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que havien lluitat amb Franco i que 
van ser expulsats de l’exèrcit.

Desterrat de Lugo, quan finalment 
se li va permetre de retornar, en di-
rigir-se al seu pazo va tenir un sos-
pitós accident de cotxe que es va 
atribuir a un atemptat. En va sortir 
viu però hi van morir dues perso-
nes que anaven amb ell.

A la dècada dels 50, Franco va vo-
ler reconciliar-se amb el seu antic 
company i li envià una carta a tra-
vés d’un dels seus ajudants on li 
demanava que l’anés a visitar al 
pazo de Meiràs. Tella va contes-
tar-li: “La misma distancia hay del 
pazo de Adai a Meirás que vicever-
sa”, negant-se en rodó a reconci-
liar-se amb Franco.

A Madrid, participant en una vio-
lenta discussió en què Tella po-
sava en dubte l’actuació política 
de Franco, un membre de la Guàr-
dia de Franco va donar-li un fort 
cop de puny que li va ocasionar la 
ruptura d’un timpà.

Arran de tots aquests deshonors, 
obsessionat amb la “injustícia” de 
què havia estat objecte, va perdre 
el seny, es despreocupà del seu 
aspecte i dugué una vida bastant 
solitària fins a la seva mort.

Tella és autor d’alguns llibres de 
temàtica militar i se sap també que 
va escriure o començar a escriure 
“La historia de un régimen”, llibre 
de memòries on acusava Franco 
d’haver traït el Movimiento. Curio-
sament, aquestes memòries (com 
les de Queipo de Llano o Mola) van 
desaparèixer misteriosament un 
cop morts els autors.

El general Tella a la Pobla de Segur

El dia 6 d’abril del 1938 les tropes 
“nacionals” de la 63a Divisió van 
entrar en terres pallareses sota el 
comandament del tinent coronel 
Tella (en funcions de general), pro-
cedents del Pont de Montanyana. 

L’endemà van ocupar Tremp i la Po-
bla de Segur sense cap mena de 
resistència.

Tot seguit començà la prohibició 
de tots aquells símbols i elements 
republicans així com la repressió 
contra aquells que s’havien signi-
ficat políticament. Com arreu, hi va 
haver judicis, empresonaments, 
condemnes, algunes execucions, 
requises, fugides, evacuacions 
multes, pintades de simbologia 
feixista, etc.

Val a dir que la repressió al Pallars 
Jussà va ser molt més sostingu-
da que al Pallars Sobirà, on el ge-
neral Sagardía va actuar amb una 
crueltat esgarrifosa. La repressió 
exercida pels militars comandats 
per Tella va ser més “suau”, espe-
cialment entre la població civil, 
donat que no eren falangistes sinó 
militars d’ideari monàrquic i tradi-
cionalista. 

Aquella primera fase del nou règim 
es va caracteritzar a la Pobla per 
l’establiment del front als voltants 
del poble i la presència de moltes 
unitats militars i el Quarter general 
de la 63a Divisió fins al febrer del 
1939.

Com que no disposaven de ca-
serna van ocupar cases particu-
lars, magatzems, garatges, etc. El 
general Tella i la seva esposa, a la 
Pobla, van residir a la casa del di-
rector del “Poste”.

Com era d’esperar a l’entrada de 
les tropes rebels i en els anys pos-
teriors, el general Tella va rebre 
diversos honors. A la Pobla el tra-
dicional carrer d’Oran (antigament 
carrer Raval de Dalt i batejat amb 
el nom de Prat de la Riba en temps 
de la República) va rebre el nom 
de Calle General Tella, nom que va 
conservar fins a inicis de la dècada 
dels 80.

El dia 7 d’abril de 1939, el gene-
ral Tella fou nomenat fill adoptiu 
de la Pobla de Segur per part de 
la Gestora Municipal, embrió de 
l’Ajuntament, reunida en sessió 
extraordinària i com un dels actes 
de commemoració del primer ani-
versari de l’entrada de les tropes 
franquistes a la nostra població.

Ramon Enric Guimó i Casanovas
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#ASSOCIATIVAMENT

L’Associació Cultural de Fallaires 
i Pubilles es va crear el 2012 amb 
el principal objectiu de promocio-
nar i desenvolupar les Falles en 
honor a la Mare de Déu de Ribera, 
així com organitzar-les el dia 17 
de juny. Com a part d’aquesta pro-
moció, també s’encarrega de la 
gestió dels espais i dels recursos 
disponibles per facilitar la màxima 
participació entre els poblatans. 
Finalment, i per tal d’expandir-ne 
el coneixement fora del nostre 
territori, es treballa per adquirir un 
reconeixement  nacional i interna-
cional de la festa.

Des de la seva creació l'associació ha assolit diversos dels seus objectius, 
com ho pot ser la recuperació de la indumentària original de les primeres 
baixades incorporant els vestits tradicionals de l’esbart dansaire (entitat 
històrica del poble que als anys 50 va crear la baixada de la nostra festa) 
per tal de mantenir l’essència de la diada; o la rehabilitació del camí vell al 
cim de Santa Magdalena, camí pel qual els fallaires baixen amb les seves 
falles i que estava malmès pel desús i amb clars signes d’abandonament.

Fent un repàs a les fites aconseguides els darrers anys, el 2015 la baixada 
de Falles de la Pobla, juntament amb altres pobles Fallaires, va ser recone-
guda com a Patrimoni Immaterial de la Humanitat per la UNESCO. El 2017 
es van actualitzar les normes de la baixada i des de llavors les dones tam-
bé poden baixar la falla, rol que fins llavors només s’havia permès fer als 
homes.  Des del 2023, s’està treballant, juntament amb la resta de pobles 
Fallaires, en la creació de la Federació de Falles del Pirineu. Sense oblidar 
la tasca més important, que és l’organització de la festa cada 17 de juny 
amb les tasques que això comporta: elaboració de les falles, organització 
del berenar i desfilada de les Pubilles i canalla, la baixada dels Fallaires per 
Santa Magdalena, la desfilada de les Pubilles i Fallaires pel centre de la 
Pobla i l’adoració a la Verge, i finalment el sopar i ball de nit.

De moment l’Associació no té 
cap seu social, tot i que en els 
pròxims mesos esperem poder 
ubicar-nos en algun local munici-
pal. Amb tot, si ens voleu trobar 
durant l’any, ens podeu escriure a  
fallaires.pobla@gmail.com o al 
nostre perfil d’Instagram (@fallai-
respobla).

ON 
SOM?

QUI 
SOM?

Associació Cultural de Fallaires i Pubilles 

QUÈ 
FEM?

Foto: Joan Llimiñana
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DESTAQUEM

18 de juny: Festivitat de la 
Mare de Déu de Ribera 

Per celebrar el dia de la Mare de Deu 
de Ribera, dia de festiu local a la Pobla 
de Segur, l'Ajuntament ha organitzat 
un seguit d'actes que de ben segur 
us faran animar. La tradicional missa 
solemne arrencarà la jornada, amb la 
participació de la Coral Verge de Ribe-
ra. 

Ja a la tarda i amb la panxa ben plena, 
el cantant Marc Anglarill actuarà per 
partida doble. Primer oferirà un con-
cert adreçat als padrins i les padrines 
residents dels dos centres geriàtrics 
de la Pobla, tot i que l'acte, òbviament, 
estarà obert al públic. Posteriorment, 
a les 19h, començarà la sessió de ball 
de tarda per acabar el dia ballant!

Defunció de l'artista Antoni 
Borrell

El passat 2 d’abril ens va deixar Antoni 
Borrell i Pujol (Barcelona, 1927 – Baldo-
mar, 2024) dibuixant de còmics, escul-
tor i pintor.

Treballador incansable, a la Pobla de Se-
gur comptem com exemples de la seva 
obra amb la galeria d’alcaldes i el monu-
ment al General Moragues dels jardins 
de Casa Mauri, on en congreguem els 
poblatans per celebrar la Diada de Ca-
talunya, i que va ser inaugurat el 6 de 
desembre de 1998.
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ESTIGUES AL DIA!

L'Oficina de Turisme de la Pobla de Segur  ja ha arribat a Insta-
gram. Des del compte @turismepobla es compartiran tots els 
consells, recomanacions, activitats i esdeveniments per fomen-
tar un turisme sostenible, de proximitat i respectuós amb el te-
rritori i el medi ambient.

A partir d'ara podràs rebre tota la 
informació, avisos, activitats... direc-
tament al teu WhatsApp. T'expliquem 
els passos per subscriure't-hi:  
 
1) Entreu a l'enllaç ja.cat/canalajpobla

2) Quan s'obri la conversa, cliqueu a la 
part superior dreta l'opció Seguir. 

3) Si cliqueu la campaneta activareu 
les notificacions i us assabentareu de 
les novetats

4) A partir d'ara podreu veure el canal a 
la pestanya de Novetats. 

Escaneja el codi QR i accediràs 
directament al canal! 

Tota la informació municipal, al teu WhatsApp! 

L'Oficina de Turisme, a Instagram
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Ingredients: (per a 4 persones)

Tres patates mitjanes
Pebrot verd
Ceba tendra
Olives verdes
Cogombres en vinagre
Tonyina 
Iogurt
Mostassa
Maionesa
Ou dur
Julivert

Procediment: 

1. Feu bullir les patates amb pela i l'ou dur. Refredeu-ho i peleu-ho. 

2. Talleu les patates a quadradets. 

3. Feu una picada verda amb el pebrot verd, la cua de la ceba verda pica-
da i  les olives verdes ben talladetes. Opcionalment s'hi pot posar també 
tàperes i julivert. 

4. Talleu el cogombre en vinagre a trossets petits. 

5. Feu una salsa amb una cullerada sopera de iogurt, una de mostassa i 
una de maionesa. Remeu-ho ben remenat. 

6. Barregeu amb cura la tonyina aixafada i el trossets de cogombre. 

7. Afegiu-hi la sala i la picada verda al vostre gust. 

8. Afegiu-hi la patata vigilant que no es desfaci.

9. Guarniu-ho amb ou dur ratllat i julivert per damunt.

10. Serviu-ho ben fresc. 

Bon profit! 
Meta Solana i usuàries del Centre de Dia

Amanida d'estiuLA RECEPTA

SOLUCIONS DEL PASSATEMPS

Horitzontals:  Vi, torxa, cobla, camafeu, tradició, encesa, patrimoni, falla, fallaire, faixa, coca, màgia, porró, gandalla, cinta 
de coll, ram de flors, Mare de Déu de Ribera. 

Verticals: Festa, arrecades, pubilla, armilla, foguera, il·lusió, mitena, foc, parella, cosset, avellaner, associació, sardana, 
cistella. 

Diagonals: Als peus del Pirineu, Santa Magdalena, maneguins, mitges, enagos, vigatanes, faldilles, descens, arrelament, 
barretina, davantal. 

DESTAQUEM

SINOPSI

DOG és un gos solitari que viu a Manhattan. Un dia decideix 
construir-se un robot, un amic. La seva amistat creix, fins a 
fer-se inseparables, al ritme del Nova York dels vuitanta. Una 
nit d’estiu, Dog amb gran pena, es veu obligat a abandonar 
ROBOT a la platja. Es tornaran a trobar? Una tendra i fasci-
nant pel·lícula plena d'imaginació sobre el poder de l'amistat.

Cinema Gaudí: Robot Dreams, nominada als Oscars a 
millor pel·lícula  d'animació

Divendres 28 de juny - 21:30h 
Comú de Particulars
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Quan estareu llegint aquest núme-
ro del Roques Roies ja farà gairebé 
un any que vam sortir elegits un 
altre cop per encapçalar el govern 
del nostre municipi. Temps sufi-
cient per tenir clar cap on volem 
anar i per saber les intencions de 
la resta de grups que formen el 
nostre consistori.

Pel que fa cap a on volem anar: 
doncs, seguir fent una feina cons-
tant per tirar endavant tots els 
projectes que tenim engegats, 
ajudats pels tècnics i el personal 
de l’Ajuntament. 

Som en una legislatura que esde-
vindrà, de ben segur, un abans i 
un després en la vida de la Pobla. 
L'adequació del Parc dels Raiers, 
les instal·lacions esportives com 
el pump track i el bike park, la via 
verda de Collegats i les passarel·les 
als dos rius han de fer de la Pobla 
un referent a nivell turístic. 

ELS PARTITS OPINEN Les obres del nou institut d’es-
tudis de Muntanya enfortiran el 
nostre municipi com a centre de 
formació a nivell català. També 
nous projectes que ens emocio-
nen, com poder tirar endavant una 
formació dual de maçoneria, apro-
fitant la remodelació dels bun-
galous de l’Àrea Vacacional, que 
és una aposta decidida per donar 
resposta als nostres industrials a 
l'hora de trobar personal per a les 
seves empreses.

La creació d'una nova biblioteca, 
moderna i més accessible, ens po-
sarà encara més en l’avantguarda 
d'aquest tipus d´equipaments. La 
remodelació de la tercera planta de 
la residència així com el nou model 
de gestió a través d'una empresa 
pública com Sumar ens ajudarà a 
implantar el model d'atenció cen-
trat en la persona que anhelem 
així com la certesa de garantir els 
drets dels treballadors. 

La posada en marxa de la caldera 
de biomassa, la col·locació de pla-

ques solars en teulades munici-
pals i el  canvi de vehicles conven-
cionals per elèctrics   són mostres 
de l'aposta decidida del nostre 
equip de govern cap a un model 
energètic sostenible i eficient. 

El paper decisiu del consistori de 
la Pobla perquè el govern de la Ge-
neralitat hagi apostat per la com-
pra per part d'INCASOL de pisos 
en mans del SAREB són també una 
mostra del compromís d'ERC per 
donar resposta a les necessitats 
de la societat actual.

I pel que fa a les intencions dels 
altres grups: els discursos inicials 
de col·laboració pel bé del poble 
han quedat en una buida declara-
ció d’intencions. Segueixen en la 
posició/oposició més fàcil: qües-
tionar la majoria de les accions 
sense oferir cap proposta alter-
nativa clara, ni tan sols promovent 
els projectes que duien en els 
seus programes. 

Grup municipal d'ERC

EL PASSATEMPS
En aquesta sopa de lletres heu de trobar-hi el NOM DE 32 NOMS RELACIONATS AMB LA NOSTRA FESTA DE LES 
FALLES. Podeu llegir-los en horitzontal, vertical o diagonal, al dret o al revés. Trobareu les solucions a la pàgina 
13. 
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Sota l'arbre del Roques Roies

A les portes de l’estiu reprenem el 
fil de la conversa política a l’ombra 
de l’últim ple ordinari on el senyor 
alcalde  va comentar al nostre 
grup municipal que criticàvem 
molt, però no aportàvem mica. La 
raó estaria de la seva part sinó 
fos que l’aportació que s’espera 
dels grups de l’oposició és preci-
sament la de supervisar i criticar 
-tret que se’ns hagués cridat a 
formar part d’una regidoria, que no 
és el cas. Tot i que la veu popular 
considera la crítica una activitat 
propera al xafardeig, en la pràctica 
és motor de canvi i de millora. 

Han passat molts anys i ja ningú 
se’n recorda de com les ciutats 
van obrir-se a la natura per millorar 
la vida dels ciutadans. En aquella 
època el director de cinema Éric 
Rohmer va filmar “L'Arbre, le mai-
re et la médiathèque” (1993) on 
un alcalde en eleccions rebia a 

una nena -ai, la sincera esponta-
neïtat dels nens- que li plantejava 
aquesta paradoxa “Hem de portar 
el camp al camp i no a la ciutat”. En 
altres paraules, que el món rural  
per aconseguir batre a la ciutat en 
societat, economia i cultura hauria 
de tenir cura del seu urbanisme 
oferint un espai públic que tothom 
sentís seu. Aquest espai, avui per 
avui, es construeix amb jardins, 
arbrat i amb edificis singulars ate-
sos de tal manera que configurin a 
la mirada del vianant  un espai únic, 
el de la Pobla de Segur. 

En aquesta línia felicitem a l’equip 
de govern perquè  posaran en mar-
xa la remodelació de la zona “Parc 
Raiers”. El projecte camina lenta-
ment, però desitgem que arribi 
puntual a bon port. També hem 
d’incloure a les felicitacions el fet 
que, finalment, s’han adjudicat 14 
habitatges en lloguer al Passeig 
Borrell. Properament els baixos 
seran endreçats i les voreres fa-

Eleccions Catalanes

El nostre profund agraïment per la 
confiança dipositada en el Presi-
dent Puigdemont i el projecte que 
ell encapçala. Hem de continuar 
units en el camí cap a la llibertat 
i fer-nos valer com a catalans i 
ciutadans d’un gran país. Junts, 
podem aconseguir grans coses i 
mantenir viu el nostre esperit de 
perseverança. Els poblatans vam 
deixar clar quin projecte volem 
com a país i que cal restaurar el 
govern que els partits autono-
mistes van segrestar amb el 155 
i que s’ha de treballar de valent per 
aconseguir-ho.

La neteja dels carrers, una urgència

Volem destacar la importància de 
la neteja dels carrers, especial-
ment al barri de l'estació i Sant 
Joan. És evident que la neteja de 
la nostra població és deficient, i la 
que es fa, és més que insuficient. 
Tots utilitzem xarxes socials o co-

neixem algú que en fa ús, i hem 
vist les fotos i les queixes dels 
veïns. L'ajuntament ha de pren-
dre mesures immediates per so-
lucionar aquesta situació. No ha 
d'esperar que el veïnat informi de 
tot el que està descuidat i brut, 
sinó que ha de fer un seguiment 
constant de l'estat dels nostres 
carrers. No és acceptable que es 
pagui puntualment a una empresa 
de neteja i desbrossament i que el 
resultat només es vegi durant un 
curt període de temps. És urgent 
una intervenció decidida per part 
del consistori per garantir que els 
nostres carrers estiguin nets i ben 
cuidats. Els ciutadans mereixen 
viure en un entorn net i saludable.

Residència Verge de Ribera

Després de molt de temps arros-
segant un problema de gestió que 
s’havia convertit en endèmic, arri-
bem al final de l’especulació amb 
el futur de la Nostra Residència 
Municipal. Entrem a un nou pro-

jecte amb una gestió per part de 
l’empresa SUMAR, això sí, pública i 
amb una dilatada i contrastada ex-
periència en el món de les residèn-
cies i centres de dia. Tanmateix, 
recalquem que, tot i que la gestió 
sigui duta per aquesta empresa, 
com a grup municipal, esperem 
que se'ns informi de totes les 
idees i decisions a prendre.

Cinema Avenida

Aquests dies hem sigut testimo-
nis del naixement d'una platafor-
ma en defensa d'aquest estimat 
símbol de la nostra cultura, un lo-
cal que ha vist passar molts tes-
timonis de l'esperit cultural de la 
Pobla. No només és una defensa 
nostàlgica de tot el que ha repre-
sentat per la Pobla sinó també una 
necessitat. Esperem poder donar 
suport i una sortida a aquesta  in-
fraestructura cultural polivalent 
que tanta falta ens fa.

Grup municipal Junts per Pobla

ran goig. Al costat oposat, edificis 
com casa Mauri i casa Boixareu 
continuen pervertits per elements 
extemporanis que impedeixen del 
seu gaudi al passavolant i, dos, 
trobem  preocupant, que la cessió 
de la Residència generi en el futur 
més dèficit degut tant als diners 
que haurem de pagar a l’empresa 
SUMAR com els que es necessi-
ten per mantenir l’edifici. Embe-
llir i protegir la Pobla amb arbres i 
neteja de carrers hauria de ser un 
projecte compartit.

Creiem fermament que una políti-
ca integral a la Pobla ha de propo-
sar-se la defensa de l’espai públic 
com un espai comú, en aquest 
sentit, saludaríem com a molt po-
sitiu que es posessin en marxa 
negociacions per recuperar el Cine 
Avenida.  

Grup municipal del PSC 
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SUPO-SUPO POBLATÀ

Parlem amb l'Amira Farré, qui 
després de tres intents va acon-
seguir aprovar les oposicions per 
ser fiscal, càrrec que actualment 
desenvolupa a Vitòria. 

Amira, quan vas decidir ser fis-
cal? 
Vaig decidir-ho ja a segon any de 
carrera, tot i que reconec que no 
tenia massa clar què significava 
exactament.

Quin és el procediment per arri-
bar a ser fiscal? 
Has de tenir el grau o carrera en 
Dret i després ve el que és real-
ment complicat: les oposicions a 
judicatura (per a jutges i fiscals) 
que consten de tres exàmens eli-
minatoris: un test i dos exàmens 
orals al Tribunal Suprem. 

Quina mitjana d’anys s’ha de 
passar estudiant per arribar a 
aprovar unes oposicions com les 
de jutge o fiscal?
La mitjana d’anys per aprovar els 
tres exàmens actualment és de 
5 anys i mig o 6 anys, i la mitjana 
d’edat està en els 30 anys. Quan 
un decideix estudiar això des d’un 
principi ha d’estar disposat a deixar 
la seva vida “en pausa” durant uns 
anys, perquè és un procés que re-
quereix molta memòria, però sobre-
tot, molta voluntat. Són molts pocs 
els casos en què s’aprova al primer 
o al segon intent. La part bona és 
que cada any hi ha convocatòria, 
tot i que és cert que les places són 
molt poques per a tot l’Estat es-
panyol.

Tant temps estudiant deu crear 
molta pressió i cal tenir el cap ben 
clar per no caure en problemes 
de salut. Com aconseguies eva-
dir-te, esbargir-te?
Sí, crea molta pressió i ansietat. 
No conec cap opositor que no hagi 
patit durant el procés. En el meu 
cas tenia la sort de ser de la Pobla. 

Això ajuda molt, perquè tens un en-
torn natural, familiar i d’amics ben 
a prop amb qui desconnectar. Això 
em permetia fer “vida normal”, sor-
tir els caps de setmana, fer alguna 
excursió... A més durant els últims 
dos anys d’oposició vaig estar tre-
ballant els caps de setmana i fes-
tius a la braseria Les Falles. Això 
realment em donava molta vida 
perquè no tenia res a veure amb la 
bombolla depriment de l’estudiant. 
És igual d’important estudiar que 
descansar i esbargir-te.

Quina sensació va fer-te haver 
d’examinar-te davant dels cone-
guts membres del Tribunal Su-
prem?
Els primers dos cops hi vaig anar 
realment anava terroritzada; no us 
enganyaré. Em feia molt respecte 
trobar-me amb aquelles persones 
tan serioses, en aquella sala barro-
ca i aquell silenci. Al tercer cop (que 
va ser l’últim), ja no m’impressiona-
va, i potser per això vaig aprovar.
 

Suposo que saber que s’han 
aprovat unes oposicions tan di-
fícils dona lloc a tenir reaccions 
molt diferents. Quina va ser la 
teva?
La meva reacció va ser una mica 
ridícula. Quan el President del Tri-
bunal em va dir “Enhorabuena. Ha 
usted aprobado”, el que vaig fer 
és preguntar-li si ho deia de debò i 
després literalment em vaig posar 
a plorar a llàgrima viva davant de 
tots els membres del Tribunal.

Ara ets fiscal a Vitòria. En què 
consisteix bàsicament la teva 
feina?
Actualment soc Fiscal d’Instrucció 
i de Menors. Bàsicament es tracta 
d’estar en totes les causes penals, 
des de la fase d’instrucció on s’ha 
de buscar totes les proves per a 
poder formular acusació (inclou fer 
interrogatoris, decidir sobre Ordres 
de Protecció, coordinar-te amb la 

Policia per a les investigacions, de-
manar o no presó provisional, etc), 
fins a la fase del judici. En matèria 
de Menors és un pèl diferent, per-
què no hi a Jutge d’Instrucció, sinó 
que som els Fiscals els qui ens en-
carreguem de fer-ho tot. La justícia 
juvenil està regida per altres prin-
cipis i és més flexible. Es busca el 
que és més adient per a cada me-
nor en el cas concret.

T’agradaria exercir de fiscal a Ca-
talunya? És un destí molt desit-
jat?
Sí, serà el meu pròxim destí. Al final 
aquí ho tinc tot: els amics, la famí-
lia i la parella. Crec que serà fàcil 
tornar, ja que Catalunya no és un 
destí desitjat, ans el contrari. La 
majoria de fiscals no són catalans 
i és cert que dins la carrera existeix 
una mica de prejudici amb l’idioma 
i la política. Realment, a Catalunya, 
a diferència de la resta de l’Estat 
espanyol, no hi ha massa tradició 
d’opositar a jutge i fiscal.

Quan ets fora, què és el que més 
enyores de la Pobla?
Enyoro molt la meva gent, però, per 
no posar-me sentimental, ho foca-
litzaré en un altre aspecte que tam-
bé trobo a faltar, que és la natura. 
L’entorn de la Pobla definitivament 
és quelcom que potser no valorem 
prou. El fet que des de qualsevol 
punt del poble tinguem la muntanya 
com a molt a cinc minuts caminant, 
o que tinguem el riu o el “lago”, és 
un privilegi.

Ramon E. Guimó

"Els poblatans no valorem prou el nostre entorn: tenir 
la muntanya, el riu o el "lago" tan a prop és un privilegi"


